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تخلف شهرداري و بنياد مستضعفان
 در ساخت مجدد پلاسکو

عم��ران  کميس��يون  رئي��س 
مجلس، با بيان اينکه شهرداري 
ته��ران و بني��اد مس��تضعفان با 
تاخير در ساخت مجدد ساختمان 
پلاس��کو تخلف کرده اند، گفت: 
طبق اخبار واصله ساخت مجدد 
اي��ن س��اختمان در هفته جاري 

آغاز مي شود.
به گزارش تجارت، محمدرضا رضايي در گفت وگو با خبرگزاري 
خانه ملت، با اش��اره به بدعهدي ش��هرداري تهران و همچنين 
بنياد مستضعفان در خصوص ساخت مجدد ساختمان پلاسکو، 
گفت: در کميسيون عمران مجلس با حضور مسئولان مربوطه 
مقرر شده بود که روند ساخت اين ساختمان از 10 آذرماه آغاز 
شود، اما تاکنون اين موضوع عملياتي نشده است. تاخير در آغاز 
عمليات ساختمان پلاسکو تخلف شهرداري و بنياد مستضعفان 
اس��ت، طبق اخبار واصله س��اخت مجدد اين ساختمان در هفته 
ج��اري همزمان با س��الروز تخري��ب آن يعني در 30 دي ماه در 
دستور کار قرار خواهد گرفت. براي بررسي صحت و سقم اخبار 
موجود و روند ساخت مجدد پلاسکو کميسيون عمران مجلس 
هفته جاري بازديدي از محل س��اختمان پلاس��کو انجام خواهد 
داد. تاخير در ساخت مجدد اين ساختمان به صلاح نبوده و به 
متضرر ش��دن کس��به آن منجر مي شود. تسريع در روند ساخت 
ساختمان پلاسکو بايد با هدف جلوگيري از افزايش نرخ بيکاري 
در دستور کار مسئولان قرار بگيرد زيرا ادامه اين بي توجهي ها 

نارضايتي ها را افزايش مي دهد.

افزايش 7.10 درصدي پروانه  ساخت 
واحدهاي مسکوني در تهران 

در تابس��تان امسال براي تعداد 
1۸ هزار و ۷۶۷ واحد مس��کوني 
در تهران پروانه ساختماني صادر 
ش��د که نس��بت به سال گذشته 
۹.۹ درصد افزايش داشته است. 
ب��ه گ��زارش روزنامه تجارت به 
نقل از مرکز آمار ايران، در فصل 

تابستان سال 13۹۶، براي 1۸ هزار ۷۶۷ واحد مسکوني پروانه  
س��اختماني از س��وي شهرداري تهران صادرشده که نسبت به 
فصل گذشته حدود ۶.٢٥ درصد و نسبت به فصل مشابه سال 
گذش��ته حدود ۹.۹ درصد افزايش داش��ته اس��ت.  متوسط تعداد 
واحد مسکوني براي هر يک از اين پروانه هاي احداث ساختمان 
1.۷ واحد بوده است. بررسي نتايج طرح »گردآوري اطلاعات 
پروانه هاي ساختماني صادر شده توسط شهرداري هاي کشور« 
در فصل تابس��تان س��ال 13۹۶ نش��ان مي دهد که در فصل 
تابستان سال 13۹۶، تعداد 1۸۷۶۷ واحد مسکوني در پروانه هاي 
صادرش��ده براي احداث س��اختمان از سوي شهرداري  تهران، 
پيش بيني ش��ده اس��ت که نس��بت به فصل گذشته حدود ٢٥.۶ 
درصد و نس��بت به فصل مش��ابه سال گذشته حدود ۹.۹ درصد 
افزايش داش��ته اس��ت.  متوس��ط تعداد واحد مسکوني براي هر 
يک از اين پروانه هاي احداث س��اختمان 1.۷ واحد بوده اس��ت.  
تعداد ٢۶31 پروانه  احداث س��اختمان توس��ط شهرداري  تهران 
در فصل تابس��تان 13۹۶ صادرش��ده اس��ت که نسبت به فصل 
گذشته حدود ۸.1٥ درصد و نسبت به فصل مشابه سال گذشته 
حدود ۷.10 درصد افزايش داشته است. مجموع مساحت زيربنا 
در پروانه هاي احداث س��اختمان  صادرش��ده از سوي شهرداري  
تهران در فصل تابس��تان 13۹۶ بالغ  بر 1.3٥41 هزار مترمربع 
بوده است که نسبت به فصل گذشته حدود ٥.3٢ درصد و نسبت 
به فصل مش��ابه س��ال گذشته حدود ۷.٥ درصد افزايش داشته 
اس��ت. متوس��ط مساحت زيربناي اين دسته از پروانه ها در دوره 
مورد بررسي حدود 134۶ مترمربع بوده است.  همچنين در فصل 
تابستان سال 13۹۶، تعداد ۸٢٥٢0 واحد مسکوني در پروانه هاي 
صادرشده براي احداث ساختمان از سوي شهرداري هاي کشور 
پيش بيني ش��ده اس��ت که نس��بت به فصل گذشته حدود ۶.3 
درصد و نس��بت به فصل مش��ابه سال گذشته حدود ۶.4 درصد 
افزايش داشته است.  متوسط تعداد واحد مسکوني در هر پروانه 
احداث س��اختمان ۸.٢ واحد بوده اس��ت . تعداد ٢۹٥3۸ پروانه 
احداث ساختمان توسط شهرداري هاي کشور در فصل تابستان 
13۹۶ صادرش��ده اس��ت که نسبت به فصل گذشته حدود 1.٢ 
درصد کاهش و نسبت به فصل مشابه سال گذشته ۹.4 درصد 

افزايش داشته است.

آغاز گسترش همکاري هاي هوايي
 عراق و ايران از فرودگاه نجف 

براس��اس توافقنام��ه اي ميان وزي��ر حمل و نقل عراق و رييس 
س��ازمان هواپيماي��ي کش��وري، قرار براين ش��د ت��ا مقامات و 
س��ازمان هاي مربوط��ه، زمين��ه را براي افزاي��ش پرواز بين دو 
کش��ور فراهم کنند. به گزارش روزنامه تجارت، س��ازمان حج 
و زي��ارت اع��لام کرد: روز يکش��نبه موافقتنامه اي ميان کاظم 
الحمامي وزي��ر حم��ل و نقل عراق و علي عابدزاده معاون وزير 
و رييس س��ازمان هواپيمايي کش��وري ايران به امضا رسيد که 
ب��ر اس��اس يک��ي از بندهاي آن قرار بر اين ش��د ت��ا مقامات و 
سازمان هاي مربوطه زمينه را براي افزايش پرواز بين دو کشور 
فراه��م کنن��د. امضاي اي��ن موافقتنامه مي تواند به عنوان فالي 
نيک در افزايش همکاري هاي حمل و نقلي دو کشور به ويژه 
در بخش هوايي تفس��ير ش��ود اما نبايد از نظر دور داش��ت که در 
ش��رايط کنوني وجود برخي موانع موجب کندي و در مواردي 
توقف برخي همکاري ها در بخش حمل نقل هوايي شده که بايد 
از اين فال نيک براي رفع آن کمک گرفت. به عبارتي، سالانه 
ده ه��ا ه��زار زائر ايران��ي از طريق زمين و هوا به عتبات عاليات 
س��فر مي کنند که البته س��فرهاي هوايي بخش قابل توجهي از 
اين چرخه را به خود اختصاص داده است. اين سفرهاي هوايي 
طي س��الهاي اخير از ش��هرهاي مختلف ايران آغاز مي ش��د و با 
ف��رود در ف��رودگاه بغ��داد و نجف پاي��ان مي گرفت که رضايت 
زائ��ران ايران��ي را در ب��ر داش��ت. اما طي چند م��اه اخير با وضع 
مقررات تازه در فرودگاه نجف و افزايش برخي هزينه ها نسبت 
به قبل و تداوم هزينه هاي غيرمعقول گذشته از جمله افزايش 
عوارض خدماتي و امنيتي و دريافت مبالغي تقريبا غيرمتعارف 
از ايرلاين هاي ايراني، اين رضايت به نارضايتي و ناخشنودي 
ش��رکتهاي هواپيمايي و به تبع آن زائران ايراني عتبات تبديل 
ش��ده اس��ت. در پي اين نارضايتي، شرکتهاي هواپيمايي پرواز 
خود را به نجف قطع و به بغداد منتقل کرده اند. با اين اوصاف؛ 
به نظر مي رس��د حال که دو طرف ايراني و عراقي بر گس��ترش 
همکاري ها و ايجاد تسهيلات براي زائران عتبات تاکيد دارند، 
فرودگاه نجف و امکان فرود هواپيماهاي ايراني با شرايط آسان 
تر بايد در دس��تور کار دو طرف بويژه طرف عراقي قرار گيرد. 
هرچند مقامات عراقي وضع مقررات پولي را در فرودگاه نجف 
متاثر از مديريت بخش خصوصي در اين فرودگاه مي دانند اما 
دولت عراق به عنوان متولي اصلي کار مي تواند گامهاي موثري 

در تسهيل پرواز شرکتهاي ايراني به اين فرودگاه بردارد.

پيشخوان

راه ومسکن

گروه راه و مسکن: در ۹ ماهه امسال شرايط رشد چهار بازار موازي 
يعني بورس، س��که، دلار و مس��کن حاکي از آن بوده اس��ت که 
بورس ٢۷ درصد، س��که 1٥.٥ درصد، دلار 11.۸ درصد و مس��کن 
۸ درصد رش��د را تجربه کرده اند، اما موضوع اساس��ي اين اس��ت که 
بخش مس��کن از ابتداي پاييز امس��ال روند پرشتاب  قيمتي به خود 
گرفته است، به طوري که بازار مسکن در مهرماه ۸.۷ درصد، آبان 
م��اه 10.۹ درص��د و آذرم��اه 1٥ درصد افزايش نقطه به نقطه قيمت 
را تجربه کرده اس��ت، لذا پيش بيني مي ش��ود با ادامه  اين روند رشد 
قيمت مس��کن بالاتر از نرخ تورم عمومي، جذب س��رمايه در اين 

بخش افزايش چشمگيري پيدا کند.
احتمال حرکت سپرده هاي بانکي به بازار مسکن ���

ب��ه گ��زارش خبرنگار روزنامه تجارت،ط��ي ٥4 ماه قبل از مهرماه 
امسال سرمايه گذاري در بازار مسکن به هبچ عنوان توجيه اقتصادي 
نداشت، زيرا در تمام طول اين مدت رشد قيمت مسکن پايين تر از نرخ 
تورم عمومي و در بسياري از ماه ها پايين تر از تورم نقطه به نقطه بود، 
اما از ابتداي مهرماه امسال همزمان با کاهش نرخ سود سپرده هاي 
بانکي به 1٥ درصد شاهد رشد مناسب قيمت مسکن در شهر تهران 
بوديم به طوري که در آذرماه جاري ميزان رشد قيمت مسکن به 1٥ 
درصد رس��يد که اين رقم هم اکنون با نرخ س��ود سپرده هاي بانکي 
براب��ري مي کن��د، ل��ذا اين احتمال وجود دارد که با افزايش بازدهي 
بخش مسکن در ماه هاي آينده، سرمايه هاي بلوکه شده در سيستم 

بانکي به حوزه ساخت و خريد مسکن ورود پيدا کند.
��� نشانه هاي پيش رونق در بازار مسکن

بعد از اينکه بخش مسکن رشد منفي 14 درصد را در سال گذشته 
تجربه کرد، در زمس��تان 13۹٥ به رش��د 4 درصد رس��يد و سپس در 
هفت ماهه ابتداي سال جاري رشد ۶.٢ درصد را تجربه کرد. شرايط 
موجود حاکي از آن اس��ت که برخي اقدامات دولت براي کمک به 
تقاضاي مسکن از جمله کاهش نرخ سود تسهيلات مسکن يکم 
به ۹.٥ درصد و سود اوراق تسه به 1۷.٥ درصد تاثير نسبي بر بازار 
مسکن داشته و باعث افزايش ۶.3 درصدي تعداد معاملات و افزايش 
۶.٥ درصدي قيمت مسکن در هفت ماهه نخست امسال نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته شده است.
 از سوي ديگر با توجه به اينکه بخش مسکن با 300 حرفه و صنعت 
در ارتباط اس��ت رونق اين بخش مي تواند تاثير مثبتي در عملکرد 
بخش هاي مرتبط داشته باشد. بخش مسکن با پايان دولت دهم 
به دليل عملکرد اقتصادي آن دولت که تاثيرخود را بر جهش قيمت 
دلار از ۹00 تومان به حدود 4000 تومان، افزايش نرخ تورم به 40.4 
درصد، افزايش قيمت نهاده هاي س��اختماني، رش��د ۷00 درصدي 
قيمت زمين و ٥00 درصدي قيمت مسکن گذاشت، وارد رکود شد 
که هنوز به طور کامل به رونق نرسيده، اما نشانه هاي پيش رونق 

آن در نيمه اول سال جاري بروز يافته است.
روند حجم معاملات مسکن در سال جاري ���

فروردين ماه امس��ال تاثير ش��رايط انتخاباتي منجر به کاهش ٥.۸ 

درصدي معاملات مس��کن ش��هر تهران نسبت به ماه مشابه سال 
گذش��ته ش��د. در ارديبهشت ماه ۶.4 درصد حجم معاملات مسکن 
رشد پيدا کرد، در خردادماه 0.۸ درصد حجم معاملات مسکن کاهش 
پي��دا ک��رد، در ماه آغازين فصل تابس��تان نيز معاملات ٢.٥ درصد 
کمتر از مدت مشابه سال گذشته شد، در مردادماه ۶.٢ درصد حجم 
معاملات مس��کن بالاتر قرار گرفت، در ش��هريورماه شاهد افزايش 
۹.۷ درصدي حجم معاملات مسکن بوديم، در مهرماه رشد 34.4 
درصدي تعداد معاملات نسبت به ماه مشابه قبل به ثبت رسيد، در 
آبان ماه معاملات مسکن 1۸.٥ درصد نسبت به ماه مشابه سال قبل 
افزايش يافت و در آذرماه معاملات مسکن شهر تهران ٥0 درصد 
نسبت به مدت مشابه سال قبل بالا رفت. شرايط موجود حاکي از 
آن است بعد از نوسانات بهاري، گروه موسوم به متقاضيان تجهيز 
شده به تسهيلات تسه و مسکن يکم در تابستان وارد بازار مسکن 

شده اند که به رشد تدريجي معاملات کمک کرده اند.
از س��وي ديگ��ر به ج��ز بانک مرکزي، دفت��ر برنامه ريزي و اقتصاد 
مس��کن وزارت راه و شهرس��ازي نيز ماهيانه به صورت جداگانه 
گزارش تحولات بازار مس��کن ش��هر تهران را ارايه مي کند. طبق 
گزارش آذرماه اين وزارتخانه، در ۹ ماهه نخست سال 13۹۶ قيمت 
مس��کن ش��هر تهران 4.۹۹ ميليون تومان در هر متر مربع بوده که 
13.۶ درصد نسبت به مدت مشابه سال 13۹٥ افزايش يافته است. 
معاملات نيز 1۷ هزار و ۹۸٥ مورد بود که نسبت به ماه مشابه سال 
قبل رش��د ٥٢.4 درصدي را نش��ان مي دهد. حجم ريالي مبايعات 
انجام شده شهر تهران در آذرماه هشت هزار و 410 ميليارد تومان 
بوده که نس��بت به ماه قبل و ماه مش��ابه س��ال قبل به ترتيب 31 و 

۷۶.4 درصد رش��د را نش��ان مي دهد. اين اعداد حاکي از آن اس��ت 
ک��ه قيم��ت مس��کن در آذرماه ۶ درص��د بالاتر از نرخ تورم نقطه به 

نقطه قرار گرفته است.
تقاضا در بازار مسکن مصرفي است نه تجاري ���

در آذرماه جاري ميزان رش��د قيمت مس��کن به 1٥ درصد رسيد که 
اين رقم هم اکنون با نرخ سود سپرده هاي بانکي برابري مي کند،لذا 
سوالي که مطرح مي شود اين است که آيا در آينده بخش مسکن 
مي تواند به عنوان مکاني امن و سودده براي سرمايه گذاري تجاري 

و سوداگرانه باشد يا خير؟ 
در اين باره منصور غيبي کارشناس ارشد اقتصاد مسکن در گفت و 
گو با »تجارت« مي گويد: آمارهاي رشد قيمت بيانگر ورود سرمايه 
به فضاي کسب و کار حوزه مسکن است، اما نکته حائز اهميت در 
اين آمارهاي افزايش قيمت اين است که امسال حجم سپرده گذاري 
در صندوق پس انداز مس��کن يکم نس��بت به سال گذشته افزايش 
چش��مگيري پيدا کرده اس��ت که درحال حاضر سپرده گذاران قبلي 
به مرحله حضور در بازار براي خريد مس��کن رس��يده اند. در نتيجه 
از يک س��و س��پرده گذاران قبلي براي خريد مس��کن آماده هستند 
و از س��وي ديگر خريدهاي اين س��پرده گذاران به صورت متوس��ط 
متراژ ۷0 تا ۷٥ متر است. به عبارتي زمان دريافت وام 1۶0 ميليون 
توماني متقاضيان صندوق پس انداز مسکن يکم سر رسيده است 
که نياز اين افراد براي خريد مسکن مصرفي است و بيشتر به دنبال 
خانه هاي متراژ متوسط در حدود ۷0 تا ۹0 متر هستند، لذا اين رشد 
در بازار مسکن را نمي توان يک رشد سرمايه اي، سوداگرانه و تجاري 
در بازار مسکن تلقي کرد به طوري که خوشبختانه در حال حاضر 

حوزه مسکن مصرفي با متراژ متوسط است.
اين کارشناس ارشد اقتصاد مسکن تصريح مي کند: اگر سازندگان 
و امور مش��ارکت در س��اخت، علائم رش��د را در جامعه نشان بدهند 
بدين معنا است که سرمايه تجاري به حوزه مسکن ورود پيدا کرده 
است. اينکه قيمت مسکن در آذرماه حدود 1٥ درصد نسبت به ماه 
مشابه سال گذشته رشد پيدا کرده است به دليل تخصيص تسهيلات 
و س��بدهاي حمايتي دولت به متقاضيان اس��ت. به عبارتي افزايش 
قيمت در حوزه مسکن حبابي نيست بلکه به دليل کاهش نرخ سود 
تس��هيلات مس��کن يکم و اوراق گواهي حق تقدم بوده اس��ت، لذا 

جهش و جريان خاصي باعث افزايش قيمت مسکن نشده است.
غيبي مي افزايد: حوزه مسکن همانند بازار دلار نيست که به محض 
افزايش قيمت ارز عده اي به سمت اين بازار حرکت کرده و اقدام به 
خريد دلار کنند، بلکه زمان دريافت وام مسکن سپرده گذاران فرا 
رسيده است و اين متقاضيان براي خريد به بازار مسکن ورود پيدا 
کرده اند که اين امر باعث افزايش قيمت خانه هاي متراژ متوس��ط 

شده است. 
کشور با بي پولي دست و پنجه نرم مي کند ���

اين کارشناس ارشد اقتصاد مسکن تصريح مي کند: بعيد است که 
کش��ور وارد يک فضاي کاذب قيمتي و بي برنامه در حوزه مس��کن 
شود. ورود سرمايه به بازار مسکن بايد با نظام رشد اقتصادي کشور 
همخواني داشته باشد. به عبارت ساده تر جامعه ايران همانند يک 
خانواده است و اگر ايران را همانند يک پدر يا سرپرست خانوار نگاه 
کنيم بايد اين سپرست خانوار پول و سرمايه درحال گردش داشته 
باش��د تا مايحتاج اعضاي خانواده که مردم هس��تند را برآورده کند. 
درحال حاضر س��رمايه درحال گردش در حوزه توليد وجود ندارد و 
مردم هم در تگناي مالي به سرمي برند، لذا کدام سرمايه را مي خواهند 

در حوزه اقتصاد مسکن به گردش درآوردند؟ 
غيبي مي افزايد: با توجه به ش��رايط اقتصادي کنوني کش��ور، دولت 
اولويت ها را به ايجاد زيرساخت هاي اصلي از جمله صنايع پتروشيمي، 
کاني ها و معادن گذاشته است، به عبارتي سياست دولت اين است که 
با رشد صنايع پتروشيمي، کاني ها و معادن توليد ناخالص داخلي و 
رشد مثبت اقتصادي کشور را افزايش دهد و سپس با کسب درآمد 
از طري��ق ص��ادرات مايحتاج مردم را تامين کند. به عبارتي درحال 
حاضر اولويت اين نيست که دولت سرمايه را به مردم و بانک ها دهد 
تا با اين ميزان س��رمايه س��ازندگان افدام به توليد مسکن کنند. اگر 
فرض کنيم اين امر هم صورت گيرد مردم با چه پولي مي خواهند 

معامله تجاري و سوداگرانه در بازار مسکن کنند؟ 
��� انتظار يک رشد کاذب در حوزه مسکن بعيد است

اين کارش��ناس ارش��د اقتصاد مس��کن تصريح مي کند: انتظار يک 
رشد کاذب در حوزه مسکن بعيد به نظر مي رسد، زيرا معتقدم حوزه 
مسکن از حوزه تجاري و سوداگرانه تبديل به حوزه مصرفي شده 
اس��ت، به همين جهت بعيد اس��ت که مردم س��رمايه خود را در بازار 

مسکن سرمايه گذاري تجاري و سوداگرانه کنند.

منصور غيبي در گفت و گو با »تجارت« تشریح کرد؛

دلایل عدم سرمایه گذاری تجاری در صنعت ساختمان

۷۵ درصد سازه هاي دریایي خوزستان غيرمجاز افتتاح دو پروژه ریلي در دهه فجربرگزاري جشن اختتاميه مسکن مهر تا پایان سال
مهدي جعفري مديرکل راه و شهرس��ازي 
اس��تان خراس��ان جنوبي گفت: 31 هزار و 
٢4۷ واحد مسکن مهر براي ساخت به اين 
استان ابلاغ شده بود که تاکنون ٢۹ هزار و 
4٢4 واحد مسکوني به بهره برداري رسيده 

که از اين تعداد 1۹ هزار و ٥۹۶ واحد مسکن مهر در دولت يازدهم و 
دوازدهم تحويل شده است. تعداد واحد هاي باقي مانده جهت افتتاح 
در حال حاضر يک هزار و ۸٢3 واحد شامل 1۹۸ واحد در شهرهاي زير 
٢٥ هزار نفر و تعداد يک هزار و ۶٢٥ واحد در شهرهاي بالاي ٢٥ هزار 
نفر جمعيت بوده که از اين تعداد بيش از يک هزار و ٥00 واحد در حال 
عمليات نازك کاري بوده که تا پايان سال به متقاضيان تحويل داده 
خواهد شد. 4۸ واحد مسکوني باقي مانده به دليل داشتن مشکلات 

و طرح موضوع در مراجع قضايي حذف شده است.

جبارعل��ي ذاکري عض��و هيئت مديره 
ش��رکت ساخت و توس��عه زيربناهاي 
حمل ونقل کش��ور از افتت��اح دو پروژه 
ريل��ي ملاير- فيروزان- کرمانش��اه و 
مهاباد- اروميه در دهه فجر امسال خبر 

داد و گف��ت: رويک��رد تامين مالي پروژه هاي ريلي در ش��رکت 
ساخت و توسعه زيربناهاي حمل ونقل از تمرکز بر بودجه عمراني 
کش��ور به اس��تفاده از فاينانس و استفاده از صندوق توسعه ملي 

تغيير کرده است. 
ب��ه دنب��ال نهاي��ي کردن خط��وط اعتباري فاينان��س ٥ پروژه 
ريلي در س��ال جاري هس��تيم و همچنين قرارداد تجاري خط 
 آهن کرمانش��اه - خس��روي بين ايران و چين در هفته گذش��ته

 نهايي شد. 

حميد خليلي مديرکل مهندس��ي سواحل 
و بنادر سازمان بنادر و دريانوردي گفت: 
٢٥ درص��د توزيع س��ازه هاي دريايي در 
استان مجاز و ۷٥ درصد ديگر غيرمجاز 
است؛ متأسفانه ۶۸ درصد آن ها متعلق به 

بخش دولتي و 3٢ درصد متعلق به بخش خصوصي است. بيشترين 
س��ازه ها متعلق به بخش نفت و صنعت اس��ت که اگر عزم جدي 
داشته باشند بيش از ۷0 درصد سازه هاي سواحل استان خوزستان 
سازمان دهي مي شوند.آموزش مديران و کارشناسان دستگاه هاي 
ذينفع، حضور مستمر استانداري و دستگاه هاي ذينفع در جلسات 
کميته هاي ساماندهي و مديريت سواحل استان ها، الزام قانوني در 
به کارگيري نتايج تحقيقات، اطلاع رساني طرح مديريت يکپارچه 

مناطق ساحلي کشور از جمله اين الزامات هستند.

رئي��س جمه��وري آمريکا در حالي چند روز قبل تداوم 
تعلي��ق تحريم ه��اي ايران را تمدي��د کرد که برخي از 
شايعات و گمانه زني ها حاکي از آن است که شايد ترامپ 
قصد داش��ته باش��د در صورت باقي ماندن شرايط فعلي 
در برجام، از تمديد دوباره آن خودداري کند. موضوعي 
که مي تواند به طور جدي بر قراردادهاي خريد هواپيما 
از س��وي ايرلاين هاي ايراني تاثير بگذارد. به گزارش 
روزنامه تجارت، عليرضا منظري نماينده س��ابق ايران 
در ايکائو درباره اين موضوع به ايسنا گفت: قطعا براي 
اظهارنظر دقيق در اين رابطه نياز به داشتن اطلاعاتي 
است که برخي از آنها در اختيار ما قرار ندارند و برخي 
از آنها تا زمان اجرايي ش��دن امکان ارزيابي نخواهند 
داش��ت. وي با بيان اينکه خروج يا عدم خروج آمريکا 
از برجام موضوع مهمي است که مي تواند در چند محور 
مختلف مورد ارزيابي قرار گيرد، تصريح کرد: همان طور 
که پيش  از اين نيز اعلام شده، در دل برجام قواعدي در 
نظر گرفته شده است تا در زمان تخلف يکي از طرفين 
از متن قرارداد يا خروج از آن کشورهاي ديگر در اين 
رابطه تصميم گيري کنند. از اين رو اگر تصميم ترامپ 
مبني بر خروج آمريکا از برجام باش��د، پيش از صنعت 
هواي��ي بايد در س��طح کلان رويک��رد ايران را در اين 
زمينه مشخص کرد. معاون سابق سازمان هواپيمايي 
کش��وري با اش��اره به اقدامات احتمالي آمريکا حتي در 
صورت عدم خروج اين کش��ور از برجام، توضيح داد: 
دولت ايالات متحده مي تواند ايران را متهم به تخلف 
ب��ر اجراي توافق هس��ته اي کند يا حت��ي در اقداماتي 
پي��ش پ��رده مانند آنچه تاکنون اتفاق افتاده، مانع ورود 
بانک هاي بزرگ به کش��ور و تبادل پولي ش��ود. در اين 
صورت احتمالا استراتژي هاي دو طرف بايد به شکل 
ديگ��ري تغيي��ر پي��دا کند که البته با توجه به عدم تغيير 
قطعي آنها نمي توان ارزيابي نيز داشت. منظري تغيير 

در ش��رايط قرار دادهاي خريد هواپيما از س��وي ايران 
را ني��ز يک��ي ديگر از مس��ائل احتمال��ي به وجود آمدن 
جابه جايي در قراردادهاي پس از برجام دانست و اظهار 
کرد: همانطور که پيش از اين نيز اعلام شده، جزئيات 
قرارداد ايران اير با بوئينگ و ايرباس محرمانه اس��ت. 
اما قاعده اين اس��ت که در قراردادهاي اين چنيني دو 
طرف فکري دقيق براي شرايط اضطراري کرده باشند. 
اين ش��رايط مي تواند از بلاياي طبيعي آغاز ش��ده و تا 
مسائل سياسي مانند فشارهاي دولتي و جنگ را در بر 
بگيرد. نماينده سابق ايران در ايکائو ادامه داد: در چنين 
شرايطي اگر فشارهاي دولت آمريکا افزايش يابد، بايد 
به متن قرارداد مراجعه کرد تا مشخص شود دو طرف 
چه تعهداتي در اين زمينه به يکديگر ارائه کرده اند. اگر 
محدوديت هاي��ي مانن��د عدم امکان جابه جايي پول به 
وجود بيايد، مي توان گفت که دو طرف قرارداد نقشي 
در آن نداشته اند اما صرفا فشارهاي سياسي که پيش از 
اين نيز وجود داشته، نمي تواند اين قراردادها را متوقف 
کند. وي با بيان اينکه ايران براي آينده صنعت هوايي 
خود نياز به يک رويکرد و راهبرد دقيق دارد، بيان کرد: 
در صورتي که بنا به هر دليلي اجراي قراردادهاي فعلي 
ممکن نش��د، باز هم بايد جايگاه کش��ور در زمان مورد 

بحث را رصد کرد. 

سناريوهاي پيش روي صنعت هوايي ايران پس از اقدامات ترامپ
عضو کميسيون عمران مجلس، با تاکيد بر اينکه فرمول 
رونق بازار مس��کن متناس��ب شدن قيمت ها با دستمزد 
مردم در جامعه اس��ت، گفت: گران ش��دن آپارتمان هاي 
نقلي سيگنالي براي عميق تر شدن رکود مسکن در آينده 
نزديک است. به گزارش روزنامه تجارت، يوناتن بت کليا 
در گفت وگو با خبرگزاري خانه ملت، با انتقاد از افزايش 30 
تا 40 درصدي قيمت آپارتمان هاي نقلي در کشور، گفت: 
اين ميزان رش��د قيمت که بدون ضابطه رخ داده فش��ار 
مضاعفي بر اقشار ضعيف جامعه وارد خواهد کرد. عضو 
کميس��يون عمران مجلس ش��وراي اسلامي، با تاکيد بر 
اينکه رشد نرخ ها خروج از رکود مسکن ترجمه نمي شود، 
افزود: فرمول رونق بازار مسکن متناسب شدن قيمت ها 
با دستمزد مردم جامعه است و تا زماني که در اين سمت 

و سو حرکت نکنيم ثبات نرخ ها رخ نخواهد داد.
��� تاثير مستقيم رشد قيمت مسکن در کاهش قدرت 

خريد 
نماينده مس��يحيان آشوري و کلداني در مجلس شوراي 
اس��لامي، با بيان اينکه گران ش��دن واحدهاي کم متراژ 
هشداري براي عميق تر شدن رکود در آينده نزديک است، 
تصريح کرد: هر عاملي که در رش��د نرخ آپارتمان هاي 
نقل��ي موث��ر ب��وده به همان اندازه تاثي��ر رواني منفي بر 
کاه��ش ق��درت خريد جامعه هدف خواهد داش��ت. اين 
نماينده مردم در مجلس دهم، با تاکيد بر اينکه افزايش 
توليد مس��کن به ويژه در حوزه مس��کن حمايتي لازمه 
ايجاد تعادل ميان عرضه و تقاضا اس��ت، افزود: در حال 
حاض��ر ب��ا توجه به کاهش ش��ديد قدرت خريد مردم در 
س��ال هاي اخير تمايل به خريد خانه هاي نقلي افزايش 
يافته که همين موضوع به گراني اين واحدهاي مسکوني 

دامن زده است.
لزوم توليد يک ميليون و ���200 مسکن درسال

وي ب��ا بي��ان اينک��ه دولت بايد در بازه زماني مش��خص 

توليد مسکن به ميزان کمبود را در دستور کار قرار دهد، 
گفت: متاس��فانه دولت در مس��ير ساخت واحد مسکوني 
س��الي ي��ک ميلي��ون تا يک ميلي��ون و ٢00 واحد عقب 
اس��ت که اين خود به رش��د تقاضا و کمبود عرضه منجر 
شده است. دبير کل اتحاديه جهاني آشوريان ادامه داد: 
متاس��فانه گراني خانه هاي نقلي بر افزايش تعداد اجاره 
نشينان و از طرف ديگر رشد نرخ اجاره ها دامن زده و به 
طور حتم تاخير دولت در رس��يدگي به نابه س��اماني بازار 
مس��کن بر بس��ياري از بازارهاي موازي آن نيز تاثيرات 

نامطلوبي خواهد داشت.
تسهيلات دهي بانک ها عاملي براي گراني مسکن  ���

شده است
بت کليا راهکار ثبات بازار مسکن را ارايه تسهيلات ارزان 
قيمت با هدف خانه دار ش��دن اقش��ار متوس��ط و ضعيف 
جامعه دانست و تصريح کرد: شيوه فعلي تسهيلات دهي 
مناسب نيست زيرا با افزايش ميزان وام مسکن به همان 
اندازه رشد قيمت ها در بازار رخ داده و تاثيرگذاري سياست 
پرداخت وام کاهش يافته است. برخورد با هر نوع افزايش 
قيمت در حوزه مس��کن که به دور از چارچوب قانون و 
مولفه هاي مشخص صورت گرفته وظيفه دستگاه هاي 
نظارتي است تا به اين ترتيب وضعيت اين بازار به سمت 

و سوي ثبات قيمت ها هدايت شود. 

گران شدن واحدهاي کم متراژ سيگنالي براي عميق تر شدن رکود

روشن شدن دوربين نظارتي مجلس بر گراني احتمالي بليت هاي نوروزي 
 عضو کميسيون عمران مجلس، از تشديد نظارت مجلس براي 
پايان دادن به بازار سياه فروش بليت در ايام منتهي به سال خبر 
داد و گفت: با اتخاذ تدابير مناسب و برگزاري نشست هاي منسجم 
از رشد بي ضابطه نرخ حمل و نقل عمومي ممانعت به عمل خواهد 
آمد. به گزارش روزنامه تجارت، ش��هرام کوس��ه غراوي در گفت 
وگو با خبرگزاري خانه ملت، با اش��اره به ايجاد بازار س��ياه بليت 
هواپيما، اتوبوس و قطار هر ساله در ايام منتهي به سال، گفت: 
با اتخاذ تدابير مناس��ب و برگزاري نشس��ت هاي منسجم از رشد 
بي ضابطه نرخ حمل و نقل عمومي ممانعت به عمل خواهد آمد. 
عضو کميس��يون عمران مجلس ش��وراي اسلامي، با بيان اينکه 
کميس��يون عم��ران مجلس به موض��وع گراني بي ضابطه نرخ 

حمل و نقل عمومي در مناس��بت هاي مختلف حس��اس بوده و با 
آن برخورد خواهد کرد، افزود: هيچ دس��تورالعمل قانوني مبني 
بر مجاز بودن ايرلاين ها و پايانه هاي مسافربري براي افزايش 

نرخ بليت ها در ايام منتهي به سال وجود ندارد.
نظ�ارت دقي�ق دس�ت دلالان از دخال�ت در ب�ازار را کوت�اه  ���

خواهد کرد
نماينده مردم مينودشت، کلاله، گاليکش و مراوه تپه در مجلس 
شوراي اسلامي، با تاکيد بر اينکه بهترين زمان ممانعت از ايجاد 
بازار سياه بليت ايام نوروز اکنون است، تصريح کرد: اگر دلالان 
ش��اهد نظارت هاي دقيق مس��ئولان از اکنون بر بازار بليت هاي 
ن��وروزي باش��ند به ط��ور حتم دخالت هاي خ��ود را در اين بازار 

کاهش خواهند داد. وي با بيان اينکه کميسيون عمران مجلس 
با درخواست ارايه گزارش هاي منسجم از شقوق مختلف حمل 
و نقل نرخ هاي بليت آن ها را در روزهاي مختلف رصد مي کند، 
گفت: کنترل هاي مداوم و نظارت هاي دقيق از ورود دلالان به 

بازار بليت ايام منتهي به سال مي کاهد.
احتمال گراني بليت قطار با دخالت دلالان  ���

اين نماينده مردم در مجلس دهم، با تاکيد بر اينکه احتمال گراني 
بليت قطار در بين ساير شقوق حمل و نقل در ايام منتهي به سال 
محتمل تر است، افزود: با توجه به گران تر بودن بليت هواپيما 
به نس��بت س��اير ش��قوق حمل و نقل و همچنين ايمن تر بودن 
حمل و نقل با قطار اقبال مردم به استفاده از ناوگان حمل و نقل 

ريلي بيشتر است که اين موضوع خود ورود بيشتر دلالان به نرخ 
گذاري هاي سليقه اي در اين حوزه را توجيه مي کند.

کوسه غراوي ادامه داد: با توجه به احتمال ورود دلالان در حوزه 
قيمت گذاري نرخ بليت قطار بايد نظارت هاي بيش��تري بر اين 
حوزه نيز اعمال ش��ود تا حتي يک ريال هم از نرخ هاي مصوب 

در فروش هاي بليت نوروزي تجاوز نشود.


